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At Schubert Club, baritone 
Dmitri Hvorostovsky 
brought both glitter and gold 

 
In a Schubert Club recital, Dmitri Hvorostovsky showed off his 
good looks as well as his vocal artistry.  
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Seldom — if ever — has the Schubert Club presented a performer of serious intent and 

demeanor who also has been one of People magazine’s “50 most beautiful people.” 

It was some years ago — 1991 — that the Siberian-born lyric baritone Dmitri Hvorostovsky 

was given that title. And yet, judging by his engaging performance at St. Paul’s Ordway 

Center Monday night, the final recital this season in the Schubert Club’s International Artist 

Series, one would have to say that Hvorostovsky has aged gracefully. At 51, he remains a 

handsome and charismatic presence onstage. With his flowing shoulder-length gray-blond 

hair, sequined collar and shirt open at the neck, revealing one or two gold medallions, 

Hvorostovsky looked like he belonged on the cover of a Harlequin romance novel or maybe 

subbing in Vegas for Wayne Newton. 

And yet, beneath all that glitter breathes the soul of an artist, and if anything, Hvorostovsky’s 

vocal artistry has deepened over the years. He’s one of the few top stars of the opera world 

who is equally at home on the concert — or recital — stage. And he retains his trademarks — 

the sensuous timbre, the seamless legato and the superb breath control, qualities some may 

remember from his prior Schubert Club recital, in 1999. But he seemed this time, in what 

was a mostly Russian program, to be eager to probe ever more deeply the meanings and 

moods and colors of the songs he sang and to present each one as a dramatic scene. His 

emotional grasp of the material was absolutely secure. 

In addition to which, it was an unusual and sophisticated program: songs by Tchaikovsky, 

Rachmaninoff, Liszt and Nicholas Medtner, a Russian who spent most of his adult years 

outside his native land. As well known as the first three are, their songs are seldom 

performed. 

The Rachmaninoff set of five, with their serpentine melodies, including the familiar “Lilacs,” 

was one of the evening’s special rewards, as were the brilliant and touching songs by 

Medtner, a sadly forgotten composer whom Rachmaninoff championed and whose intricate 

piano parts were deftly played by Hvorostovsky’s sensitive accompanist — collaborator, 

really — Ivari Ilja. 

Liszt was represented by two of the Three Songs of Petrarch, later re-fashioned by the 

composer into the better-known piano pieces of the same name. Hvorostovsky caressed 

their phrases with consummate delicacy and, as the evening wore on, made all these songs — 

so full of yearning and sadness — come alive and speak. 

The audience Monday night — a sold-out crowd — was strange: applauding nervously at odd 

times during rather than at the end of sets and on occasion bursting into scattered applause 

before a song was over. At first, Hvorostovsky seemed shaken by these intrusions. Then, in 

the manner of a recreation director on a cruise ship, he began to acknowledge the ill-timed 

outbursts as if they were stunts. 



The Schubert Club, it should be noted, provided especially clear and thoughtful notes and 

translations for the songs in the program book. 

  

Michael Anthony writes about music. 

 

В  Шуберт  Клубе  баритон 
Дмитрий  Хворостовский 
показал  и  блеск, и  золото 
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Во  время  сольного  концерта  в  Шуберт  Клубе  Дмитрий 
Хворостовский  продемонстрировал  как свою  красоту, так  и 
вокальное  мастерство. 
 
Редко -  если  вообще  когда- либо -  Шуберт  Клуб представлял  исполнителя  серьёзных  
произведений   и  репутации, который  был  назван  журналом  “People”  одним  из  “50  
самых  красивых  людей”. 

Много   лет  назад -  в  1991  году -  это  звание  было  присвоено  сибирскому  лирическому  

баритону  Дмитрию  Хворостовскому. И  всё  же, судя  по  его  захватывающему  сольному  

концерту  в  St. Paul’s  Ordway  Center  в  понедельник  вечером, последнему  в  этом  сезоне  

в  серии  Шуберт  Клуба  “Мировые  исполнители”, можно  было  бы  сказать, что  

Хворостовский  грациозно  постарел. В  51  год  он  по-прежнему  красив  и  харизматичен  

на  сцене. С  седыми  волосами  до  плеч, расшитым  блёстками  и   расстёгнутым  воротом  

рубашки, открывающим  один  или  два  золотых  медальона, Хворостовский  выглядел  

как  на  обложке  любовного  романа  или, может  быть, в  Вегасе  вместо  Уэйна  Ньютона 

(американский  поп-певец, много  лет  выступавший   в   роскошных  казино  Лас-Вегаса).  

И  всё  же  под  всем  этим  блеском  дышит  душа  артиста, во  всяком  случае, вокальное  

мастерство  Хворостовского  с  годами  стало  глубже. Он  один  из  немногих  ведущих  

звёзд  оперы, кто  хорошо  чувствует  себя  на  концертной  площадке. И  он  сохраняет  

свои  фирменные  черты - чувственный  тембр, плавное  легато  и  превосходный  

контроль  дыхания, что  некоторые  могут  помнить  по  его  предыдущему  концерту  в  

Шуберт  Клубе  в  1999  году. Но  в  этот  раз  в  основном  в   русской  программе  он, 



казалось, стремился  ещё  глубже  проникнуть  в  смыслы, настроения  и  оттенки  

романсов, которые  пел, и  представить  каждый  из  них  как  драматическую  сцену. Его  

эмоциональное  восприятие  материала  было  абсолютно  убедительным. 

Кроме  того, это  была  необычная  и  сложная  программа: романсы  Чайковского, 

Рахманинова, Листа  и  Николая  Метнера, русского, который  большую часть своей  

взрослой  жизни  провёл  за  пределами  Родины. Первые  три  композитора  хорошо  

известны, но  их  романсы  редко  исполнялись  . 

Пять  романсов  Рахманинова  с  их  петляющими  мелодиями, включая  знакомую 

“Сирень”, стали  одним  из особых  подарков  вечера, как  и  блестящие  и  трогательные  

песни  Метнера, к  сожалению, забытого  композитора, которого  продвигал  Рахманинов,  

и  чьи  замысловатые  фортепианные  партии  искусно  исполнял  чуткий  аккомпаниатор 

– настоящий  соавтор  Хворостовского – Ивари  Илия. 

Лист  был  представлен  двумя  из  Трёх  Песен  на  слова  Петрарки, позже  

переработанных  композитором  в  более  известные  фортепианные  пьесы  с  тем  же  

названием. Хворостовский  исполнял  их  с  непревзойденной  деликатностью, и,  по  мере 

того, как  вечер  подходил  к  концу, заставлял  все  эти  песни, полные  тоски  и  печали, 

оживать  и  говорить. 

Публика  в  переполненном  зале  в  понедельник  вечером  вела  себя  странно: нервно 

аплодировала  во  время, а  не  в  конце  циклов, а  иногда  разражалась  редкими  

аплодисментами  ещё  до  того, как  романс  заканчивался. Поначалу  Хворостовский, 

казалось, был  потрясён  такими  помехами. Затем  он, как  организатор  развлечений  на 

круизном  лайнере, начал  воспринимать  неуместные  аплодисменты  как  трюки. 

Надо   заметить, что  Шуберт  Клуб  в  программках  предоставил  очень  чёткие  и  

продуманные  комментарии  и  переводы  песен. 

Перевод  с английского  Натальи  Тимофеевой 
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